

dvbdebate.com facebook.com/dvb.debate Twitter@dvbdebate  
 "ဒီဗီဘီ ဒီဘီဘီ"အခြေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို DVB Multimedia  
 Group ကနေ အပတ်စဉ် စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးကာ ဒီဗီဘီ ရုပ်သံလိုင်းမှတစ်ဆင့်  
 ထုတ်လွှင့်ပေးနေတာဖြစ်ပါတယ်။

# DVB DEBATE

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

DVB Debate ဟာ အတွေးမြင်အယူအဆများ ဖလှယ်ကာ လွတ်လပ်စွာ  
 သဘောထားကွဲလွဲနိုင်ရန်၊ အပြန်အလှန်နားလည်မှုများ ဖန်တီးတည်ဆောက်ရန်၊  
 မြန်မာ့အနာဂတ်ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့  
 ပြဿနာများကို အဖြေရှာနိုင်စေရန်နှင့် လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားမှုတွေကို  
 လက်ခံပေးနိုင်တဲ့ အခြေအတင်ဆွေးနွေးခြင်း ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေရန်  
 ရည်ရွယ်ပါတယ်။ အဖွဲ့အနေဖြင့် အခြား မီဒီယာများနှင့် ဆွေးနွေးပွဲ  
 အသင်းအဖွဲ့များကိုလည်း ယခုလို ပွင့်လင်းတဲ့  
 အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲများမှာ ပါဝင်လာဖို့ ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ်  
 သတင်းထုတ်ပြန်ချက်များ၊ သတင်းဓာတ်ပုံများနှင့် ကာတွန်းများကို  
 ရုပ်သံရိုက်ကူးအပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီ ဒီဘီဘီ၏ ဖေ့ဘုတ် စာမျက်နှာနှင့်  
 ဝက်ဘ်ဆိုဒ်များမှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းရှိ အခြေအတင်ဆွေးနွေးပွဲ  
 အစီအစဉ်များကို ပံ့ပိုးကူညီမှုများ ပြုလုပ်နိုင်ရန်အတွက်လည်း DVB Debate မှာ  
 ရန်ပုံငွေများရှိပါကြောင်း အသိပေးလိုပါတယ်။



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့  
**"Do you like your new SIM?"**  
 ဆိုတာပဲဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပြုလိုသည်များ၊ အကြံပေးလိုသည်များနှင့် မေးခွန်းများ  
 မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ၀၁ ၂၉၂၇၄၄ သို့ဆက်၍ဖြစ်စေ၊ [debate@dvb.no](mailto:debate@dvb.no)  
 သို့ဖြစ်စေ ဆက်သွယ်၍ အဖွဲ့ဝင်တဦးဦးထံသို့  
 မေးမြန်းနိုင်ပါသည်။

# This week's topic is SIM CARDS

## Historical context:

စစ်အစိုးရလက်ထက်တုန်းက ဆက်သွယ်ရေးလုပ်ငန်းကို တင်းကျပ်စွာ ထိန်းချုပ်ခဲ့ပါတယ်။ အစိုးရပိုင် မြန်မာ့ဆက်သွယ်ရေးကုမ္ပဏီဟာ တစ်ခုတည်းသောကုမ္ပဏီဖြစ်လာကာ အစိုးရက ဆက်သွယ်ရေးကဏ္ဍကို လက်ဝါးကြီးအုပ်ပြီး မြန်မာ့ဆက်သွယ်ရေးလုပ်ငန်းကို ပြည်သူအများစုမဝယ်နိုင်တဲ့ မတန်တဆဈေးနှုန်းတွေနဲ့ ဆင်းကတ်တွေကို ထုတ်လုပ်ရောင်းချခွင့်ပြုခဲ့ပါတယ်။ လွန်ခဲ့တဲ့(၁၅)နှစ်က ဒီဆင်းကတ်တွေကို စတင်ရောင်းချချိန်မှာ ဆင်းကတ်တက်တာဟာ တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၅၀၀၀)ဖြစ်ပြီး လူတစ်ဦးရဲ့တစ်နှစ်ဝင်ငွေထက် အဆများစွာ မြင့်မားပါတယ်။ ရလဒ်ကတော့ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့မုန်တိုင်းဖုန်းအသုံးပြုမှုဟာ ကမ္ဘာမှာ အနိမ့်ကျဆုံးဖြစ်ခဲ့ရပါတယ်။ နှစ်များစွာအတွင်းမှာ ဆင်းကတ်ဈေးနှုန်းတွေလည်း ကျဆင်းလာခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၁၁ ခုနှစ် အစိုးရသစ် တက်လာချိန်မှာ ဆင်းကတ်ဈေးနှုန်းတွေ ထပ်မံကျဆင်းခဲ့ပြီး ရွေးကောက်ပွဲပြီးလို့ တစ်နှစ်မပြည့်ခင်အချိန်အတွင်း ဆင်းကတ်တစ်ခုကို ဒေါ်လာ(၂၅၀)လောက်ထိ ရောက်ရှိခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ဒီဈေးဟာ သာမန်ပြည်သူတွေ လက်လှမ်းမမီနိုင်တဲ့ ဈေးနှုန်းဖြစ်နေဆဲပါ။ ၂၀၁၂ ခုနှစ်မှာ နိုင်ငံလူဦးရေ(၅၅)ရာခိုင်နှုန်းသာ မိုဘိုင်းဖုန်းဆက်သွယ်မှုကို အသုံးပြုနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ အစိုးရသစ်ဟာ နိုင်ငံခြားက အတတ်ပညာနဲ့ အရင်းအနှီးမပါဘဲ လိုအပ်တဲ့အခြေခံ အဆောက်အအုံတွေအတွက် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေမလုပ်နိုင်ဘူးဆိုတာ သဘောပေါက်လာတာကြောင့် စီးပွားရေးမူဝါဒတွေကို လျှော့ပေါ့ပေးပြီး နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေတိုးလာအောင် ကြံဆောင်လာခဲ့ပါတယ်။ **MPT**ရဲ့ လက်ဝါးကြီးအုပ်မှုကို အဆုံးသတ်လိုက်ပြီး နိုင်ငံရဲ့ဆက်သွယ်ရေးကဏ္ဍအတွက် ပြိုင်ဆိုင်မှုတွေကို ဖိတ်ခေါ်ခဲ့ပါတယ်။ ပြီးခဲ့တဲ့နှစ်က အစိုးရကနေ ချပေးတဲ့လုပ်ငန်းလိုင်စင်နှစ်ခုအတွက် တင်ဒါခေါ်ယူရာမှာ ကုမ္ပဏီပေါင်း(၉၀)ကျော်က ရင်းနှီးဖို့ စိတ်ဝင်စားတာကို တွေ့ရှိခဲ့ရပါတယ်။ ကာတာအခြေစိုက် အော်ရီဇူး ကုမ္ပဏီက ဩဂုတ်လမှာ ဆင်းကတ်(၁)သန်း ရောင်းချပေးခဲ့ပြီး နော်ဝေမု တယ်လီနောကုမ္ပဏီက စက်တင်ဘာ လကုန်မှာ စတင်ဖြန့်ဖြူးပေးခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် နိုင်ငံတွင်းက ဖွံ့ဖြိုးမှုအနိမ့်ကျဆုံး ဆက်သွယ်ရေးအခြေခံ အဆောက်အအုံတွေဟာ ရှေ့ဆက်ရင်ဆိုင်ရမယ့် စိန်ခေါ်မှုတွေဖြစ်နေဆဲပါ။

## Facts and Figures

- နော်ဝေအခြေစိုက် တယ်လီနောကုမ္ပဏီဟာ မြန်မာနိုင်ငံမှာ တယ်လီဖုန်းဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်း လုပ်ခွင့်ရတဲ့ တတိယမြောက် ကုမ္ပဏီဖြစ်ပြီး စက်တင်ဘာလ(၂၇)ရက်နေ့က မန္တလေးမြို့မှာ စတင်ဝန်ဆောင်မှုပေးခဲ့ပါတယ်။ ကာတာနိုင်ငံအခြေစိုက် အော်ရီဇူးကုမ္ပဏီကတော့ ဩဂုတ်လ(၂)ရက်နေ့က ဝန်ဆောင်မှုပေးခဲ့ပါတယ်။
- မြန်မာ့ဆက်သွယ်ရေးလုပ်ငန်း(MPT)ဟာ ဂျပန်ကုမ္ပဏီ ဆူမီတိုမို၊ ဂျပန်နိုင်ငံရဲ့ဒီတီယူအကြီးဆုံးကြီးမဲ့ဆက်သွယ်ရေး ကုမ္ပဏီဖြစ်တဲ့ KDDI တို့နဲ့ပူးပေါင်းခဲ့ပါတယ်။ ဒီကုမ္ပဏီတွေက လက်ရှိဖုန်းလိုင်းကွန်ယက်ကို ချဲ့ထွင်ရာမှာ ဒေါ်လာ (၂)ဘီလီယံ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံဖို့ သဘောတူထားပါတယ်။

- တယ်လီဖုန်းကုမ္ပဏီ(၃)ခုစလုံးက သူတို့ ဆင်းကတ်တွေကို မြန်မာ့ငွေကျပ်(၁၅၀၀) - ဒေါ်လာ(၁.၅) တန်ဖိုးသတ်မှတ်ထားပါတယ်။
- ၂၀၁၁ ခုနှစ်မှ ၂၀၁၆ ခုနှစ်အထိ ဝါးနှစ်အတွင်း ဂျီအက်စ်အမ် မိုဘိုင်းလ်ဖုန်း သန်း ၃၀ ချထားပေးမည့် စီမံကိန်းတစ်ရပ်ကို အကောင်အထည်ဖော်ခဲ့ပြီး စီမံကိန်းပြီးမြောက်ချိန်တွင် နိုင်ငံတကာပုံစံအတိုင်း လူတိုင်း ဖုန်းကိုင်နိုင်မည်ဟု အစိုးရက သတင်းထုတ်ပြန်ထားသည်။
- ဒေသတွင်း မိုဘိုင်းလ်တယ်လီဖုန်း သုံးစွဲမှုတွင် မြန်မာသည် လာအို၊ ကမ်ဘောဒီးယားတို့ထက် အဆင့်များစွာ နိမ့်ကျလျက် ရှိသည်။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် လူဦးရေ သန်း ၅.၄၄ သာ မိုဘိုင်းဖုန်း တရားဝင် လျှောက်ထားသူရှိ၍ တိုင်းပြည် လူဦးရေ၏ ၉ ရာခိုင်နှုန်းသာ သုံးစွဲနိုင်သည်။
- တယ်လီနောက လာမယ့်(၅)နှစ်အတွင်း နိုင်ငံလူဦးရေ(၉၀)ရာခိုင်နှုန်းထိ မိုဘိုင်းဖုန်းအသုံးပြုနိုင်ဖို့ ကြိုးပမ်းသွားမှာဖြစ်တယ်လို့ဆိုပါတယ်။
- အခုချိန်မှာ လူဦးရေ(၁၂.၃)ရာနှုန်းသာ အခြေခံမိုဘိုင်း ဆက်သွယ်မှုကို သုံးနိုင်နေပါသေးတယ်။

## Points of view:

"ကျနော်တို့မှာ ကျွမ်းကျင်ဝန်ထမ်းတွေနဲ့ အကောင်းဆုံးနည်းပညာတွေရှိပါတယ်။ အော်ပရေတာ အားလုံးက အတွေ့အကြုံရှိကုမ္ပဏီတွေဆိုတော့ အားကြီးတဲ့ပြိုင်ဆိုင်မှုတွေရှိမယ်ဆိုတာကို သဘောပေါက်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် MPTကလဲ ပိုမိုကောင်းမွန်တဲ့ဝန်ဆောင်မှုတွေပေးဖို့ ပြင်ဆင်ထားပါတယ်။"လို့ MPT-KDDI-Sumitomo တွဲဖက်ကုမ္ပဏီရဲ့လက်ထောက်ညွှန်ကြားရေးမှူး ဦးခင်မောင်ထွန်းကဆိုပါတယ်။

"အခုဆိုရင် အော်ရီဇူးနဲ့ တယ်လီနောကုမ္ပဏီမှာ ရှိနေတဲ့ အရင်းအမြစ်နဲ့ အခြေခံအဆောက်အအုံဖွံ့ဖြိုးမှုတွေ လုပ်တာ ရေဒီယိုလိုင်းခွင်တွေ ထပ်တိုးတာတွေလုပ်ထားတဲ့အပေါ်မှာ နည်းနည်းသံသယဝင်နေကြတယ်။ ဒါပေမယ့် ၂၀၁၅ အလယ်လောက်မှာ ထူးခြားတဲ့စွမ်းဆောင်ရည်တွေကို ကျနော်တို့ မြင်ရတော့မှာပါ။ မြေပြင် စတေရှင်တွေတိုးချဲ့ဖို့အတွက် မြေနေရာရဖို့ ဆင်းကတ်ဖြန့်ချိဖို့နဲ့ တာဝါတိုင်တွေဆောက်ဖို့ စတဲ့လုပ်ငန်းတွေ အချောသတ်ဖို့ကို အချိန်ယူနေရလို့ပါ။" လို့ IDC သုတေသနကုမ္ပဏီမှ ဂျရစ်ဆစ်ဒူကဆိုပါတယ်။

"ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်မှာတောင် လယ်သမားတစ်ယောက်က ခါးမှာဖုန်းချိတ် ပြီးတော့ သူက ပြောနေတာမျိုး အဆင့်မျိုး ရောက်နေပါပြီ။ ကျွန်တော်တို့ရဲ့တယ်လီဖုန်း Density (သိပ်သည်းဆ) က ကျွန်တော် ထင်တယ် ခုနှစ်ရာခိုင်နှုန်း လောက်ပဲ ရှိမယ်ထင်တယ်။ တော်တော် လေးကို နည်း ပါတယ်။ ဒီအတွက်လည်း ကျွန်တော်တို့ ဒါဂုတ်သိက္ခာကို ထိခိုက် တဲ့အတွက်ကြောင့် ဒါလည်း ကြိုးစားပြီး တာ့ မြှင့်တင်နေပါတယ်" ဟု ဦးသိန်းစိန် က ပြောသည်။